
Jaarverslag 1988 

Annual Report 

Rijksinstituut voor Natuurbeheer 

Research Institute for Nature Management 

Arnhem, Leersum en Texel 

i9 89 



Omslagfoto: Veldopstelling voor het onderzoek naar de effecten van stikstofdepositie op 
de vergrassing van de Asselse Heide. De proefvlakken, die zich onderscheiden door hun 
vegetatiestructuur en de hoeveelheid gras, verschillen in de concentratie ammoniumsul-
faat die aan de vegetatie wordt toegediend. Onder de witte schermen wordt de normale 
hoeveelheid regen vervangen door een even grote hoeveelheid kunstmatige regen. 

Front cover: Field arrangement for research of the effects of nitrogen deposition on the 
'grassification' of the Asselse Heide area. The plots, characterized by their vegetation 
structure and grass quantity, diifer as to the concentration of ammonium sulphate which 
is applied to the vegetation. Under the white screens, the normal quantity of precipitation 
is substituted by an equal quantity of artificial rain. 
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Inleiding 

De verzelfstandiging van het ministeriële landbouwkundig onderzoek 

Op 9 maart 1988 verscheen het beleidsbesluit van de Minister van Landbouw en Visserij 
met betrekking tot de splitsing van de Directie Landbouwkundig Onderzoek in de 
Directie Wetenschap en Technologie en de Dienst Landbouwkundig Onderzoek. De 
Directie Wetenschap en Technologie wordt belast met de formulering van het departe
mentale onderzoek- en technologiebeleid en wordt ook de budgethouder voor het vanuit 
het Ministerie van Landbouw en Visserij uit te voeren landbouwkundig onderzoek. De 
Dienst Landbouwkundig Onderzoek krijgt tot taak het uitvoeren van onderzoek dat van 
belang is voor het door de Minister van Landbouw en Visserij te voeren beleid. Deze 
nieuwe organisatorische structuur krijgt begin 1989 zijn beslag en vormt de voorberei
ding voor de verzelfstandiging van het landbouwkundig onderzoek. 

Verband houdend met deze toekomstige verzelfstandiging en ter uitvoering van de in 
1987 in de Tweede Kamer der Staten-Generaal behandelde nota 'Landbouwkundig 
onderzoek in perspectief- Ontwikkelingsplan voor de instituten en proefstations van het 
ministerie van Landbouw en Visserij, 1987-1990' is in het verslagjaar een begin gemaakt 
met het onderbrengen van het onderzoek in Programma's. Verwacht mag worden dat in 
de toekomst het onderzoek gefinancierd wordt op basis van deze Programma's. De 
vormgeving hiervan en het groeperen van de lopende onderzoekprojecten in samen
hangende onderzoekprogramma's heeft veel aandacht van de onderzoekleiding van het 
Instituut gevraagd. Binnen het RIN wordt ernaar gestreefd de Programma's zoveel 
mogelijk te laten samenvallen met die van de onderzoekafdelingen. Ook wordt deelgeno
men aan samenwerkingsprogramma's die tussen verschillende onderzoekinstellingen 
binnen de Directie Landbouwkundig Onderzoek tot stand komen. Hierdoor krijgt een 
aantal vroeger wat informele samenwerkingsrelaties nu een minder vrijblijvende, formele 
vorm. Eerst in 1990 zal het onderzoek van de Dienst Landbouwkundig Onderzoek 
definitiefin de beoogde programmavorm gegoten zijn. 

De organisatie van het Instituut 

In oktober werd het Formatieplan 1987 door de Directie Personeelszaken vastgesteld. Dit 
formatieplan geeft ruimte voor gewenste ontwikkelingen, zodat de vaststelling ervan 
gezien kan worden als een belangrijk moment in het proces van systematische op
timalisering van de instituutsorganisatie. De hogere inpassing van een groot aantal 
functies zowel in het onderzoek als in de onderzoekondersteuning levert een bijdrage aan 
het behoud en de ontwikkeling van reeds aanwezige kwaliteit en zal een gunstig effect 
hebben op het aantrekken van kwaliteit bij de vervulling van vacatures. 



De in 1987 begonnen discussie over een wijziging in de organisatorische opzet van de 
algemene onderzoekondersteuning leidde tot een herindeling die vanaf 1 januari 1989 
van kracht zal zijn. Aan deze nieuwe vormgeving van de onderzoekondersteuning 
hebben de betrokken medewerkers via een daartoe ingestelde projectgroep een bijdrage 
geleverd die de besluitvorming wezenlijk heeft beïnvloed. 

De afdeling Algemene Zaken, die bestond uit een groot aantal kleine secties, is 
opgeheven; de algemene onderzoekondersteuning zal verzorgd worden vanuit een vijftal 
(deels nieuw ingestelde) afdelingen: de afdeling Personeelszaken, de afdeling Financiële 
en Materiële Zaken, de afdeling Redactie, de afdeling Bibliotheek en Documentatie en de 
Technische Dienst. Het doel van deze hergroepering is om via een meer gestructureerde 
samenwerking binnen de algemene onderzoekondersteuning een betere aansluiting te 
verkrijgen van hel aanbod aan onderzoekondersteunende diensten op de vanuit het 
onderzoek voortvloeiende vraag. 

De afdeling Adviezen en Algemeen Onderzoek is verantwoordelijk voor de advisering 
en voor de verstrekking van natuurwetenschappelijke informatie aan de gebruikers van 
de onderzoekresultaten. De vragen die aan het Instituut gesteld worden, komen hier 
binnen en worden ook vanuit deze afdeling beantwoord. Binnen het RIN vindt een 
autonome ontwikkeling plaats die ertoe leidt dat deze taak in toenemende mate door de 
onderzoekafdelingen uitgevoerd wordt. Daarnaast wordt in de afdeling Adviezen en 
Algemeen Onderzoek steeds meer onderzoek uitgevoerd met een langere looptijd. Het 
onderscheid tussen de taak van de afdeling Adviezen en Algemeen Onderzoek en de 
onderzoekafdelingen vervaagt dan ook, zodat een bezinning op de uitvoering van de 
adviestaak van het Instituut op zijn plaats is. 

Een werkgroep gevormd uit de kring van de afdelingshoofden en de afdeling Adviezen 
en Algemeen Onderzoek hebben hierover een advies aan de directie uitgebracht. Na een 
standpuntbepaling van de directie is in de afdelingshoofdenvergadering van november 
uitvoerig over de uitvoering van de adviestaak van gedachten gewisseld. Een en ander 
heeft tot de opvatting geleid dat de adviestaak van het Instituut uitgevoerd moet worden 
door de onderzoekafdelingen, waarbij deze bevraagd zullen worden op basis van de 
binnen de afdeling aanwezige deskundigheid. Dit heeft tot gevolg dat op een nog nader te 
bepalen datum de afdeling Adviezen en Algemeen Onderzoek opgeheven zal worden; 
tegelijkertijd zal er een nieuwe onderzoekafdeling ingesteld worden die zich gaat bezig
houden met onderzoek betreffende de natuurwetenschappelijke evaluatie van het beheer 
van natuurgebieden. De hiermee verband houdende veranderingen in organisatie en 
werkwijze zullen in het volgende kalenderjaar verder voorbereid worden. 

De personele capaciteit 

In het verslagjaar verliet een vijftal medewerkers uit de vaste formatie het Instituut, 
hetgeen overeenkomt met een mutatiepercentage van ruim 3. 

Het onderzoek werd in 1988 gehinderd door langdurige vacatures voor hoofden van 
verschillende afdelingen. De afdeling Milieuverontreiniging en het stafbureau Chemi
sche Analyse en Informatieverwerking functioneerden het gehele j aar zonder hoofd. Bij 
de afdeling Estuariene Ecologie werd na een vacature van tien maanden per 15 april een 
nieuw hoofd benoemd, terwijl het hoofd van de afdeling Botanie per 1 juni een andere 



functie aanvaardde. Ook voor het hoofd van het stafbureau Internationale Samen
werking was er een vacature, zowel van i januari tot i juni als na i november. Ondanks 
de grote inzet van de plaatsvervangende hoofden leidde deze situatie tot problemen bij de 
coördinatie van het onderzoek en het op gang brengen van nieuwe ontwikkelingen. 

Ook de inkrimping van de vaste formatie van het Instituut met acht formatieplaatsen 
in de periode 1987-1990 werkt remmend op het starten van nieuwe ontwikkelingen. Met 
veel belangstelling wordt daarom uitgezien naar het beschikbaar komen van zogenaam
de DLO-AIO'S. In 1988 werden voorstellen voor een tiental Aio-onderwerpen bij de centrale 
directie ingediend. 

Het beschikbaar komen van AIO'S ZOU de sterke terugloop van de inzet van studenten in 
het onderzoek van het Instituut kunnen compenseren. Kennelijk is als gevolg van de 
huidige twee-fasenstructuur van het universitaire onderwijs het aanbod van studenten 
sterk teruggelopen. Met name het Biologisch Station op Terschelling liet het hier 
gesignaleerde effect zeer duidelijk zien: van 121 o overnachtingen in 1987 zakte men naar 
876 overnachtingen in 1988. Gezien het enthousiasme waarmee studenten in onder
zoekprojecten meedoen, kan gesteld worden dat deze ontwikkeling de onderzoekcapaci-
teit van het RIN zeker met tien mensjaren per jaar heeft verminderd. 

Tegelijkertijd is het Instituut, vanwege de hogere kosten die voor de tewerkstelling van 
erkende gewetensbezwaarden in rekening gebracht worden, gedwongen de inzet van 
gewetensbezwaarden in te krimpen. Ook hier wordt in 1988/89 een reductie met circa 
tien mensjaren per jaar of zelfs meer voorzien. 

In memoriam dr.D.C.P.Thalen 

Op 25 decernber is op 45-jarige leeftijd Dik Thalen plotseling overleden. Hij was van 1 
december 1979 tot 1 november 1988 aan het Instituut verbonden als hoofd van de 
afdeling Botanie en van het stafbureau Internationale Samenwerking. 

Thalens werklust kwam voort uit zijn zorg om mensen in de overtuiging dat natuurbe
houd een noodzaak was om het leven op deze wereld voor ondergang te behoeden. Deze 
sterke innerlijke betrokkenheid ging echter hand in hand met zijn vermogen te relative
ren. Hij liet zich niet ontmoedigen door de omvang van de problemen, noch door het vele 
werk dat oplossing ervan met zich zou kunnen meebrengen. 

Hij bezat de gave mensen te motiveren en te stimuleren. Velen in binnen- en buiten
land hielp hij op de been en steunde hij in hun werk. Vanuit zijn vastberadenheid schonk 
hij hun vertrouwen en moedigde hen aan. Zijn belangrijkste taak als afdelingshoofd 
omschreef hij als het scheppen van optimale omstandigheden voor het functioneren van 
zijn medewerkers. 

Het is diep tragisch dat het hem niet gegeven is geweest zijn hoogleraarschap Natuur
beheer in de tropen aan de Landbouwuniversiteit gestalte te geven. 

Wat verder de aandacht trok 

Op 29 september bracht de Directeur-Generaal Landbouw en Voedselvoorziening van 
het Ministerie van Landbouw en Visserij, de heer j . van der Veen, een bezoek aan het RIN. 



Tijdens dit bezoek werd de heer Van der Veen geïnformeerd over het onderzoek van het 
Instituut en de toekomstige ontwikkelingen daarin. 

In het verslagjaar is er regelmatig contact geweest met onze volksvertegenwoordigers. 
Zo werd op 18 januari onder leiding van de heer J . van Noord de Commissie Landbouw 
van de Tweede Kamerfractie van het CDA op onze vestiging te Leersum ontvangen. Op 4 
juli bracht drs. D. Eisma (Democraten 66) een werkbezoek aan ons Instituut en op 17 
augustus de heer J .S. Huys (Partij van de Arbeid). Tijdens deze werkbezoeken werd het 
instituutsonderzoek aan de hand van enkele voorbeelden door de betrokken onderzoekers 
toegelicht, waarop een veelal levendige discussie volgde. 



Het onderzoek van het Instituut 

De inkrimping van de vaste bezetting van het RIN, gecombineerd met de beperkingen in 
aantallen studenten en gewetensbezwaarden, leidt tot duidelijk merkbare capaciteitspro
blemen. Lopend onderzoek vordert minder snel en bepaalde nieuwe onderwerpen 
kunnen niet worden opgepakt. Er is daarom overleg begonnen over de toekomstige 
breedte van het onderzoekveld van het Instituut. Naar verwachting zal in 1989 duidelijk 
worden welke onderzoekthema's prioriteit zullen krijgen en dus ook welke gebieden 
zullen moeten afvallen. 

Met 1992 in zicht en conform het Ontwikkelingsplan voor het Landbouwkundig 
Onderzoek werd in 1988 aandacht besteed aan de verdere internationalisering van het 
RiN-onderzoek. Reeds jaren bezoeken onze medewerkers andere landen in het kader van 
een congres of symposium, veldonderzoek en ontwikkelingshulp. Er is in 1988 echter een 
begin gemaakt met een doelbewuste stimulering van internationale samenwerking in het 
onderzoek. Zo organiseerde het Instituut in 1988 drie internationale workshops: de 'First 
International Meeting on Earth Conservation', 'Expected effects of climatic change on 
marine coastal ecosystems' (samen met het Nederlands Instituut voor Onderzoek der 
Zee) en 'Forest grazing'. Alle drie workshops werden door de deelnemers als zeer geslaagd 
beoordeeld; ze leidden tot vele waardevolle contacten en concrete plannen tot samen
werking. Daarnaast besteedde een RiN-medewerker een halfjaar 'sabbatical leave' in 
Nieuw-Zeeland, terwijl Amerikaanse, Britse en Griekse onderzoekers in het werk van het 
RIN deelnamen. Twee medewerkers verzorgden met succes een serie voordrachten in 
Canada en de Verenigde Staten. 

Internationaal werd er ook samengewerkt in het kader van het Antarctisch onderzoek. 
Een medewerker en een mede door het Instituut begeleide promovendus onderzochten 
de warmtehuishouding van jonge vogels vanuit een Braziliaanse basis, terwijl een andere 
medewerker afreisde om deel te nemen aan de European Polar Ocean Study (EPOS). Hij 
verzamelde hier gegevens over de rol van zeevogels in het ecosysteem van de Zuidelijke 
Ijszee in het kader van een internationale studie van dit gebied. 

Een ander toneel van activiteit bevond zich in Mauretanië. Onder wetenschappelijke 
leiding van het Instituut werd op en rond de Banc d'Arguin veelomvattend oceano-
grafisch en ecologisch onderzoek uitgevoerd door medewerkers van vijftien instellingen, 
waaronder instituten uit West-Duitsland, België, Ghana en Mauretanië zelf. De reden 
om dit door de Stichting Onderzoek der Zee gefinancierde en gecoördineerde pro
gramma uit te voeren, ligt mede in de betekenis van de Banc d'Arguin voor over
winterende wadvogels. Geen ander kustgebied langs de Oostatlantische vliegweg her
bergt in de winter zulke grote aantallen wadvogels, zelfs niet de Waddenzee! 



De inhoud van era nest van dr kcclbaiidpinguïii op Elephant Island Antarctica wordt gecontroleerd. 



Een belangrijke mijlpaal in het onderzoek werd net voor de jaarwisseling bereikt: de 
voltooiing van het Gea-project, de inventarisatie van aardwetenschappelijk belangrijke 
verschijnselen in Nederland. Na 13 jaar zijn nu voor alle provincies overzichten van 
Gea-objecten beschikbaar. 

Gea leverde ook belangrijke informatie voor het Nationale Natuurbeleidsplan (NBP), 
een in 1989 te verschijnen document van de Ministervan Landbouw en Visserij, waarin 
het natuurbeschermingsbeleid voor de komende jaren wordt verwoord. Het Instituut 
voerde voor het NBP nog een drietal projecten uit: een studie over de internationale 
betekenis van de Nederlandse natuur, een actualisering van de zogenaamde Bolwerk
kaarten (samen met provinciale NMF-medewerkers) en een studie naar veranderingen in 
de Nederlandse natuur (samen met de afdeling Milieubiologie van de Rijksuniversiteit 
Leiden). 

Van enkele medewerkers werd veel tijd gevergd als gevolg van de omvangrijke 
zeehondensterfte in Noordwest-Europa. Samen met het RIVM speelde het Instituut een 
leidende rol in het onderzoek naar de oorzaken en in de organisatie van het ver
volgonderzoek. Zelfs werd het RIN te hulp geroepen bij de ringelrobben in het Baikalmeer 
in Oost-Siberië, waar men advies wenste over de achteruitgang van de zeehondenstand 
aldaar. Lag het begin 1988 nog in de bedoeling het zeehondenonderzoek te beëindigen, 
inmiddels is gepland het de komende jaren met verdubbelde inzet voort te zetten. 

Voor dit zeehondenonderzoek komen de onderzoekfaciliteiten van de vestiging Texel 
goed van pas. Optimale voorzieningen zijn daar, dank zij investeringen in de afgelopen 
jaren, onmiddellijk beschikbaar. Ook voor ander onderzoek werpen de Texelse facilitei
ten hun vruchten af: visziekten, effecten van baggerspecie, de rol van mosselbanken, de 
achteruitgang van zeegras, het zijn alle onderwerpen die in de bassins op ecologisch 
relevante schaal kunnen worden onderzocht. Hierbij wordt op basis van medefinan
ciering door Rijkswaterstaat nauw samengewerkt met andere instellingen zoals NIOZ, TNO 
en Rijkswaterstaat zelf. 

Een vergelijkbare faciliteit is het proefslotencomplex bij de Sinderhoeve in Renkum. In 
deze goed beheersbare grootschalige experimentele opzet werkt het Instituut mee aan 
onderzoek naar het lot en de effecten van insektenbestrijdingsmiddelen in aquatische 
systemen. Dit onderzoek vindt plaats in het kader van de Stimuleringsactie Toxicologisch 
Onderzoek. 

Ook bij andere nationale programma's is het RIN betrokken. Zo worden snelle vor
deringen gemaakt in het verzuringsonderzoek in het kader van het Additioneel Pro
gramma Verzuringsonderzoek. De effecten van luchtverontreiniging op vegetaties wor
den hierbij steeds beter begrepen en voorspelbaar gemaakt. 

Het Instituut werkt ook mee in het Speerpuntprogramma Bodemonderzoek, waarin 
een groot deel van het werk van de afdeling Milieuverontreiniging is ondergebracht. 
Andere nationale programma's waar het Instituut bij betrokken is, zijn het Ecologisch 
Onderzoek Noordzee en Waddenzee en het Antarctisch Onderzoek. Tenslotte moet 
worden gemeld dat het RIN dank zij financiële steun van Rijkswaterstaat, ook betrokken is 
geraakt bij onderzoek ten behoeve van het Rijnactieplan. 

Een ander onderwerp dat nationaal aandacht verdient, zijn de verwachte veran
deringen in het wereldklimaat door het 'broeikaseffect'. Een interne commissie van het 
Instituut heeft getracht de consequenties hiervan voor het natuurbeheer te inventariseren 



en een aantal onderzoekvoorstellen te formuleren. Reeds gemeld is dat een internationale 
workshop werd gewijd aan hetzelfde onderwerp m.b.t. het kustgebied. Met de ont
wikkelde voorstellen zou het RIN willen participeren in het desbetreffende onderzoekpro
gramma van de Directie Landbouwkundig Onderzoek dat naar verwachting deel zal 
uitmaken van een nog verder te ontwikkelen nationaal programma; de vormgeving van 
de RiN-inbreng is nog in discussie. 

Een voor het Instituut relatief nieuwe ontwikkeling is het gebruik van wiskundige 
simulatiemodellen. Dergelijke modellen waren bijvoorbeeld in het weidevogelonderzoek 
al eerder toegepast, maar in 1988 nam dit type werk een veel grotere vlucht. Enerzijds 
begon de afdeling Landschapsecologie met de simulatie van dispersieprocessen van 
dieren in het landschap, anderzijds raakte de afdeling Estuariene Ecologie veel nauwer 
betrokken bij het ecosysteemmodel van de westelijke Waddenzee (EMOWAD). Het is de 
bedoeling dat het RIN de verdere ontwikkeling van dit door het NIOZ tot stand gebrachte 
model ter hand neemt. 



Botanie 

In het onderstaande worden verschillende resultaten van het botanisch onderzoek uit 
1988 vermeld en wordt kort stilgestaan bij de samenhang tussen onderzoek en voorge
stane ontwikkelingsrichting. De ontwikkeling van een onderzoekpakket vereist ook 
organisatorische ontwikkelingen. Voor sommige projecten was het onmogelijk de gewen
ste capaciteit beschikbaar te maken ofte houden. De in verhouding tot de onderzoektaak 
beperkte personele bezetting was er de oorzaak van dat ziekte van individuele medewer
kers de voortgang in het typologisch onderzoek van bosgemeenschappen en in projecten 
van natuurtechnische milieubouw en permanente kwadraten ernstig ophield. Het ecohy-
drologisch onderzoek had te lijden doordat de sectieleider tevens als plaatsvervangend 
afdelingshoofd optrad en vanaf juni volledig voor het afdelingshoofd waarnam. 

In verschillende niet nader besproken projecten vonden de werkzaamheden meer of 
minder voorspoedig voortgang zonder dat in het verslagjaar belangrijke rapportages 
verschenen of nieuwe inzichten werden bereikt. Dit betreft onder andere de waarnemin
gen voor het onderzoek naar de achteruitgang van de Nederlandse mosflora en de 
opstelling van betere modellen voor de relatie tussen waterhuishouding en natuurlijke 
vegetatie en natuurwaarde. Dit laatste project is ondergebracht bij de afdeling Adviezen 
en Algemeen Onderzoek maar Botanie levert assistentie en wetenschappelijke begelei
ding. 

Algemeen 

Door diverse oorzaken is een situatie ontstaan waarin het onderzoek van de afdeling een 
vrij groot aantal specialismen kent op het gebied van taxonomische groepen, zoals 
korstmossen, schimmels en mossen, en op het gebied van bepaalde levensgemeen
schappen zoals bossen, heiden en graslanden. Het onderzoek, dat in toenemende mate in 
opdrachtverband wordt verricht, heeft vaak een sterk thematisch karakter, in die zin dat 
een bepaald type bedreiging (verdroging, verzuring, eutrofiëring) centraal staat zoals bij 
het onderzoek naar de effecten van luchtverontreiniging met behulp van korstmossen. 

Om bij deze noodzakelijke specialisatie toch de nodige slagvaardigheid te bewaren 
probeert de afdeling de ontwikkeling van het onderzoek zo te sturen dat verschillende 
medewerkers kunnen bijdragen aan de behandeling van hoofdvragen van het natuurbe-
schermingsonderzoek, zoals de problemen van ecologische en natuurtechnische indicatie 
van plantesoorten en vegetatietypen voor steady-state en successiedynamiek. Hierdoor 
zal naar verwachting een betere afstemming kunnen worden bereikt op het ontwerp van 
monitoringprogramma's en van simulatiemodellen. Het streven is er dus op gericht naast 



de huidige taxonomische, vegetatiekundige en thematische specialisaties een krachtig 
accent te leggen op de 'toepassingsleer', de kennis van het systeem waarin de wissel
werking tussen mens, omgeving en natuur moet worden beschreven. 

In het verslagjaar is men reeds voorzichtig begonnen verbanden te leggen tussen enkele 
onderzoekprojecten zoals de causaal-fysiologische modelontwikkeling in het verzurings-
onderzoek, de empirisch-relationele modelontwikkeling in de ecohydrologie, de be
schrijving van plantengemeenschappen, en de toepassing van remote sensing en geografi
sche informatiesystemen. 

Bossen, begrazing en bosbemesting 

De evaluatie van bosbegrazingsprojecten in Nederland, uitgevoerd door het RIN en de 
Dorschkamp in opdracht van Staatsbosbeheer, werd afgesloten met een rapport. De 
evaluatie heeft als onderwerp het inzetten van inheemse herbivoren of vervangers 
daarvan in bossen of bos-heidelandschappen om te bereiken dat een aanzienlijk deel van 
het areaal als bos in stand blijft. Hel bleek niet mogelijk om met onderzoekgegevens aan te 
tonen dat de natuurwaarde van begraasde bosobjecten, gemeten aan de vegetatie
structuur en het voorkomen van bedreigde plantesoorten, groter is dan van niet-begraas-
de objecten. Wel kon worden vastgesteld dat op lange termijn de mogelijkheden voor bos, 
en in het bijzonder de latere successiestadia van loofbos, slechts bij een lage dichtheid van 
grazers gewaarborgd zijn. Latere successiestadia konden zich slechts in een gedeelte van 
een van de onderzochte objecten ontwikkelen. 

De afdeling levert een bijdrage aan het onderzoek naar de effecten van natuurlijke 
grazers in het gebied van het Staatsdomein bij Het Loo. Dit onderzoek bevindt zich nog 
in een beginfase. Er werden diverse proefvlakken uitgezet en de eerste beschrijving 
hiervan werd verricht. Nagegaan zal worden wat de invloed is van begrazing op het 
bereiken van zogenaamde bosdoeltypen en in hoeverre hiervan gebruik gemaakt kan 
worden bij het terreinbeheer. 

Door de gelukkige omstandigheid dat in Zweden reeds jaren experimenten worden 
gedaan met bemesting van bosproefvlakken, en doordat een deel van deze proefvlakken 
onderworpen is aan een bemestingsniveau dat de atmosferische depositie in onbemest bos 
in Nederland 'nabootst', was het mogelijk de effecten van luchtverontreiniging en 
voorgestelde compenserende maatregelen in korte tijd experimenteel na te gaan. Voor dit 
doel werden in 1987 al proefvlakken in Zweden bezocht en opgenomen (zie Jaarverslag 
1987). In 1988 kon, onder uitstekende weersomstandigheden, een groot aantal andere 
proefvlakken op diverse locaties worden onderzocht. Het statistisch onderzoek van de 
waarnemingen leidde tot duidelijke resultaten inzake de sterk nadelige invloed van 
stikstof op de spontane begroeiing onder bomen. 

Bekalking als compenserende maatregel in de bosbouw moet vanwege de natuurbe
scherming met veel reserve worden beschouwd: juist die planten die reeds door de 
verhoogde stikstofdepositie uit de atmosfeer in het voordeel zijn, reageren hierop positief 
terwijl de bedreigde soorten nog verder achteruitgaan. Over de effecten van magnesium 
en fosfor konden nog geen duidelijke conclusies worden getrokken. Van het onderzoek 
verschijnt in nauwe samenwerking met de Zweedse collega's in 1989 een rapport. 

De beschrijving van proefvlakken in Nederland en andere Europese landen in het 
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kader van het bosecologisch onderzoek vond gestaag voortgang. Dit jaar werden onder 
meer de proefvlakken in het New Forest opgenomen. Aan de methoden en computerpro
gramma's werden diverse, vooral technische, verbeteringen en aanvullingen aange
bracht. Zo werd de methode verfijnd om de resultaten van boorspaananalyse en ander 
historisch onderzoek als sleutel te gebruiken voor de visualisering van de ontwikkeling 
van bos in proefvlakken over een lange periode met behulp van het bosinformatiesysteem. 

De werkzaamheden aan de beschrijving van bosgemeenschappen vormen een onder
deel van de herziening van Plantengemeenschappen in Nederland (zie aldaar). 

Luchtverontreiniging en heide- en vennenonderzoek 

Op grond van digitale bewerking van satellietbeelden, geijkt op voor dit doel verzamelde 
veldgegevens, was het mogelijk de vergrassingstoestand van enkele heideterreinen in 
Nederland vast te stellen. Het was hierbij noodzakelijk in samenwerking met de groep 
Landbouwwiskunde van DLO geavanceerde statistische regressietechnieken te ontwikke
len om de veld- en beeldgegevens nauwkeurig passend te krijgen en om een zinvolle 
beeldinterpretatie mogelijk te maken. Uiteindelijk kon van ieder beeldelementje vastge
steld worden voor welk gedeelte de kenmerken bepaald werden door heide, grassen en 
kale grond, elk met een betrouwbaarheidsmarge van ongeveer 15%. Binnen een groter 
heidegebied of een hele provincie worden zoveel beeldelementjes in de interpretatie 
betrokken dat de nauwkeurigheid uiteindelijk aanzienlijk groter is. Dit onderzoek vond 
plaats in het kader van het Additioneel Programma Verzuringsonderzoek, met als doel 
getallen te leveren voor de vergrassingstoestand. Aan de methodeontwikkeling is veel tijd 
besteed ter voorbereiding van een opdracht hiermee bij te dragen aan de ontwikkeling 
van een monitoringsysteem voor heidegebieden. De rapporten over dit onderzoek zijn 
gedeeltelijk gereed en verschijnen in 1989. 

Als nasleep van een onderzoek in opdracht van de Europese Gemeenschap naar de 
invloed van luchtverontreiniging op voedselarme en zure natte ecosystemen werd verder 
gewerkt aan het model VENSIM (zie Jaarverslag 1987) opdat dit nu ook voor de overige 
proeflocaties gebruikt kon worden. Hoewel zich hierbij tegenslagen voordeden, werd 
toch bereikt dat voor de verschillende vennen een stoffenbalans kon worden opgemaakt 
zodat de betekenis van de atmosferische aanvoer in vennen nu voor het eerst naar waarde 
kan worden beoordeeld. Door deze ontwikkeling winnen de beschrijvende gegevens 
aanzienlijk aan betekenis voor de interpretatie van de veranderingsprocessen. In dit 
project wordt samengewerkt met de afdeling Hydrobiologie; het eindrapport verschijnt 
in 1989. 

Eveneens in het kader van het Additioneel Programma Verzuringsonderzoek, en 
tevens in opdracht van de Nederlandse Maatschappij voor Energie en Milieu, werd het 
ecofysiologisch onderzoek naar de effecten van luchtvervuilende componenten in zure 
regen en rookgas op plantesoorten van voedselarme droge heide voortgezet. Voor dit 
onderzoek, waarin nauw wordt samengewerkt met het Instituut voor Planteziektenkun-
dig Onderzoek, werden moderne proefinstallaties gebouwd. Uit de experimenten is tot 
nu toe gebleken dat in de meeste gevallen een eventueel direct effect van de afzonderlijke 
componenten geen verklaring kan geven voor het verdwijnen of juist zich explosief 
ontwikkelen van de onderzochte soorten. Er kon echter worden vastgesteld dat er 
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Planlkamers voor fotosviuheseonderzoek 

belangrijke wisselwerkingen tussen de componenten bestaan en dat bij het bepalen van 
het uiteindelijke eflect ook de invloed op droogte- en vorslresistentie van de planten in 
rekening moet worden gebracht. Onverwacht was het onderzoekresultaat dat sommige 
soorten in het laboratorium geen nadelige effecten ondervonden van zelfs zeer hoge 
concentraties vrije aluminiumionen. Dit onderzoek wordt in het kader van het Additio
neel Programma Verzuringsonderzoek voortgezet. Van het rookgasonderzoek verschijnt 
in 198c) een eindrapport. 

De monitoring van epifytische korstmossen, als opdracht in het kader van een landelijk 
programma inzake de monitoring van de luchtkwaliteit, vond normaal voortgang. Deze 
opdracht laat vooralsnog onvoldoende ruimte om wat dieper op de wetenschappelijke 
betekenis in te gaan en aandacht te besteden aan de algemene aspecten van monitoring 
van de natuur. 

Plantengemeenschappen 

In opdracht van Staatsbosbeheer, Landinrichtingsdienst en de directie Natuur, Milieu 
en Faunabeheer werd een voortvarend begin gemaakt met de herziening van het 
standaardwerk Plantengemeenschappen in Nederland. Naarmate de werkzaamheden vorde-
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ren, blijkt voor verschillende onderdelen veel meer materiaal beschikbaar te komen dan 
oorspronkelijk was voorzien. Dank zij de grote inzet van de uitvoerders en de on
baatzuchtige medewerking van vele personen, zowel bij de toelevering van gegevens als 
bij de advisering en organisatie, ziet het eruit dat veel van deze gegevens werkelijk kunnen 
worden gebruikt. Op grond van het belang van de vegetatiegegevens voor de milieustatis
tiek heeft het Centraal Bureau voor de Statistiek zo'n personele capaciteit ter beschikking 
gesteld dat alle gegevens in computerbestanden kunnen worden ondergebracht. 

Mede door ziekte van de auteur was het nog niet mogelijk de opnieuw herziene 
concept-tekst van het boek Natuurtechnisch Bosbeheer; Bosgemeenschappen geheel drukklaar te 
maken. Inmiddels zijn afspraken gemaakt over de wijze waarop het voor deze indeling 
verzamelde materiaal en de indeling zelf gebruikt kunnen worden bij het werk aan de 
herziening van Plantengemeenschappen in Nederland. Het gedeelte in dat project over de 
bossen zal onder verantwoordelijkheid van dr.A.H.F.Stortelder (Dorschkamp) worden 
uitgevoerd. 

Remote sensing 

Het beeldverwerkingsstation PIXYS werd op een aantal punten aan nieuwe eisen aan
gepast. Er is thans een directe communicatie met de computers van het rekencentrum van 
het RiN waardoor grote taken kunnen worden gedelegeerd. Door de aansluiting van een 
ERDAs-beeldverwerkingsstation en een AROINFO geografisch informatiesysteem is de 
samenwerking binnen DLO vergemakkelijkt. Grote delen van de gedetailleerde systeem-
documentatie kwamen in 1988 gereed zodat deze ook in de toekomst gemakkelijker 
onderhouden kan worden. Het eigenlijke onderzoek richtte zich vooral op het gebruik 
van textuurmaten. In dit kader werden de eigenschappen onderzocht van maten die 
worden afgeleid uit de zogenaamde co-occurrence matrices, kruistabellen waarin wordt 
aangegeven hoe vaak een verschijnsel zich onder bepaalde welomschreven condities 
voordoet. De basisgedachte is dat het patroon van de afwisseling van bepaalde beeldken-
merken in een begrensd beeldgedeelte een belangrijke sleutel is voor de interpretatie. 
Hiermee werden verrassende resultaten bereikt maar het is nog niet geheel duidelijk hoe 
verschillende factoren op dit resultaat van invloed zijn. 

Diversen 

Van het pakket MAION dat voor de verwerking van waterchemische gegevens ook buiten 
het Instituut nogal eens wordt gebruikt, werd de FORTRAN-versie geheel herzien en tevens 
geschikt gemaakt voor pc's. De volledige programmadocumentatie en de gebruikers
handleiding kwamen als rapport gereed. 

Diverse medewerkers waren betrokken bij de advisering inzake beleidsbeslissingen, 
uitvoering van beheersmaatregelen in het terreinbeheer en ontwerp en uitvoering van 
natuurtechnische milieubouw. De toenemende belangstelling voor natuur en landschap 
en de reorganisatie van diensten met beleids- en beheerstaken op dit vlak brachten met 
zich mee dat op verschillende deskundigen uit de afdeling veelvuldig een beroep werd 
gedaan om zitting te nemen in werkgroepen en commissies. Dit leidde tot een veelal 
onevenredig zware werkbelasting in verhouding tot de voor onderzoek beschikbare 
capaciteit. 
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Dier ecologie 

Het verslagjaar 1988 was voor de afdeling Dierecologie het eerste jaar als zelfstandige 
afdeling. Het is eenjaar geworden waarin de eerste stappen zijn gezet op weg naar een 
integratie van de voormalige afdelingen Ornithologie en Zoölogie. Bij de algemene 
heroriëntatie van het onderzoek werden de lopende projecten geëvalueerd met be
trekking tot de bijdrage die ze kunnen leveren aan het oplossen van de meest urgente 
problemen binnen het natuurbeheer. Het beleid is erop gericht om een relatief groot 
aantal projecten af te sluiten en de vrijkomende capaciteit te concentreren op onderzoek 
rond enkele thema's. 

De 'wetlandvogels' vormen het belangrijkste studieobject binnen het ornithologisch 
onderzoek. Immers, Nederland is voor deze groep vogels van grote internationale 
betekenis. In de toekomst wordt het onderzoek vooral gericht op het verwerven van 
kennis van de 'overlevingsstrategieën' van vogels. Fundamentele kennis van voort-
plantings-, trek- en overwinteringsstrategieën verschaft inzicht in de mate waarin en de 
wijze waarop veranderingen in de natuurlijke omgeving een bedreiging kunnen vormen 
voor het voortbestaan van een soort. 

Binnen het Nederlandse natuurbeheer speelt begrazing door grote herbivoren een 
steeds belangrijker rol. Mede met het oog op het beheer van uit de produktie te nemen 
landbouwgronden en de ontwikkeling van natuurwaarden in dergelijke gebieden zal de 
afdeling, in samenwerking met Botanie, ruime aandacht blijven schenken aan het 
functioneren van grote herbivoren in natuurgebieden. Centrale vragen daarbij zijn de 
invloed van herbivoren op de omgeving en het zelfstandig kunnen overleven van de 
populatie. 

De vele onderzoekvragen die de toenemende accumulatie van nutriënten in de bodem 
met zich meebrengt, kunnen door Dierecologie slechts op zeer bescheiden wijze en 
uitsluitend in samenwerking met andere afdelingen worden aangepakt. Het entomolo
gisch onderzoek zal zich vanuit verschillende invalshoeken bezighouden met de relatie 
tussen nutriënten, vegetatie en entomofauna. Daarbij wordt in eerste instantie gedacht 
aan bestudering van de relatie tussen de entomofauna enerzijds en anderzijds de door 
nutriënten beïnvloede veranderingen in de samenstelling van planten, structuur van 
vegetaties en veranderingen in microklimaat. De rol van de mesofauna bij decompositie
processen wordt bestudeerd. Het onderzoek zal vooral gericht zijn op de fundamentele 
processen die voor het natuurbeheer relevant zijn. 

De toenemende fragmentatie van natuurlijke elementen in het Nederlandse landschap 
bemoeilijkt in steeds sterkere mate de uitwisseling tussen individuen van deelpopulaties 
van dieren. Binnen de afdeling Landschapsecologie wordt studie gemaakt van de kans op 
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Met een zogenaamde malaise-val. genoemd naar de Deense onderzoeker R. Malaise, worden vliegende 
insekten gevangen voor hel vergelijkend cnlomolaimislisch onderzoek. 

uitsterven en her bevolking van diersoorten binnen kleine landschappelijke eenheden. De 
afdeling Dierecologie ziet hel als haar taak om hierop aan te sluiten en onderzoek te 
verrichten aan aspecten van de populatiedynamica van zoogdiersoorten met de nadruk 
op hun wijze van verspreiding. 

Overlevingsstrategieën van vogels 

In het kader van onderzoek aan weidevogels kwamen enkele publikaties gereed en werd 
een aantal lopende projecten voortgezet. Zo werd voor het vijfde achtereenvolgende 
seizoen in samenwerking met de Directie Beheer Landbouwgronden en Natuurmonu
menten gewerkt aan de populatiestudie van de grutto in Waterland. Tevens werden het 
verloop van de weidevogelstand op het wcidevogelproefbedrijf'De Ark' te Arkemheen en 
de wulpenstand in de Lijmers en het Maasland verder onderzocht. Het onderzoek aan 
broedvogelpopulaties van weidevogels heeft onder andere geresulteerd in een computer
simulatiemodel waarmee populatieschommelingen over een lange reeks vanjaren voor
speld kunnen worden. Dit model is gebruikt bij de kosten-batenanalyse van beheersover
eenkomsten die in hel kader van de Relatienota in samenwerking met hel Landbouw-
Economisch Instituut werd uitgevoerd voor de directie Natuur, Milieu en Faunabeheer 
en Staatsbosbeheer. Een ander mathematisch model werd gebruikt bij het maken van 

19 



voorspellingen voor 3000 weidevogelpercelen waarvan alle beheersgegevens bekend 
waren. Bovengenoemde toepassingen demonstreren duidelijk het belang van het weide-
vogelonderzoek voor het natuurbeheer. 

Het onderzoek naar de warmtehuishouding van weidevogelkuikens in gevangenschap 
werd voortgezet. Bij kuikens van enkele weidevogelsoorten blijken opvallende verschillen 
te bestaan in het vermogen om de lichaamstemperatuur op peil te houden bij lage 
buitentemperaturen. Omdat afkoelende kuikens door de ouders bebroed moeten wor
den, is het vermogen om de lichaamstemperatuur te regelen direct van invloed op de tijd 
die beschikbaar is om voedsel te zoeken. Het onderzoek verschaft een steeds beter inzicht 
in de oorzaken van kuikensterfte in relatie tot weersomstandigheden en voedselschaarste. 
Het laatste houdt direct verband met bemesting en andere beheersvormen van grasland-
gebieden. 

De betekenis van West-Afrika als overwinteringsbiotoop voor trekvogels werd verder 
onderzocht door een ringexpeditie naar Senegal. Ter plaatse werden grutto's gevangen 
en gemerkt. Terugmeldingen werden ontvangen uit Afrikaanse landen alsmede uit 
Nederland en West-Duitsland. 

In het broedseizoen van 1988 zijn voor het derdejaar in alle 14 grote zilvermeeuwenko
lonies langs onze kust vliegvlugge jonge meeuwen met behulp van kleurringen individu
eel gemerkt. De onderzoekresultaten tonen aan dat er opmerkelijke verschillen bestaan in 
winterverspreiding en overlevingskansen van meeuwen uit verschillende kolonies. Het 
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